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Zveme Vás
Pátek 6. března

Setkání členů souboru Popovjánek
společné posezení současných i bývalých 

členů Popovjánku u příležitosti  
20. narozenin souboru, KD, od 17 hodin

Sobota 7. března
Roller disco 

Přátele kolečkových bruslí jsou srdečně 
zváni na oblíbenou akci. K dispozici bude 
občerstvení, půjčovna kolečkových bruslí 
pro děti a posezení pro nejezdce. K dobré 

náladě nebude chybět stylová hudba 
70. let a světelné efekty. Cena za vstup 

na dráhu je 30,- bez časového omezení. 
Půjčovné bruslí je 10,- za pár. 

Amfík Bukovina – hala, od 13 do 18 hod.

Neděle 8. března 
Divadelní představení

Klub žen Vás zve na divadelní představení 
Ochotnického divadla Kunovští 

Komedianti v režii MgA. Aleny Pavelkové 
s názvem Poprask v blázinci.

Vstupné 50,- Kč, KD, od 17 hodin

Neděle 15. března
Burza krojů + Blešák

více na str. 4 a 12
 KD, od 14 hodin

Sobota 21. března
 Josefovská výstava vín

ČZS ZO Popovice zve na tradiční oslavu 
jara, svátku všech Josefů a hlavně 

dobrého vína
od 17 hodin hraje CM Burčáci

KD, od 13 hodin

Pátek 27. března 
Noc s Andersenem

Místní knihovna zve své čtenáře 
na nocování s pohádkou. Bližší informace 

a přihlášky hledejte na stránkách 
knihovny od 15. března.

Čtvrtek 9. dubna 
Brněnské tetiny – divadlo pro děti
Pozvání mateřské školky opět přijaly 
Brněnské písničkové tetiny Matylda 

a Klotylda a přivezou do našeho kulturáku 
svůj zábavný program. Představení je 
určeno pro děti z mateřské školy, ale 

zveme i všechny ostatní děti, které mají 
rády písničky.  

KD, v 10.30 hodin

V naší škole se bude vyučovat ve 4 třídách
Poslední dva měsíce probíhaly vášnivé 

diskuze i konstruktivní jednání týkající 
se možné změny v dosavadním systému 
fungování dvou institucí: Základní školy 
Podolí a Základní školy Popovice.  Jak je 
občanům obou obcí jistě známo, dlouhá 
léta fungovala organizace školní docház-
ky dětí prvního stupně ZŠ v obci Popovi-
ce a Podolí takto: Děti obou obcí plnily 
povinnou docházku do 1. – 3. ročníku 
v ZŠ Popovice. 4. a 5. ročník pak absol-
vovaly v ZŠ Podolí. 
Od 6. třídy již do-
jíždějí do jedné ze 
dvou kunovických 
škol. Poslední do-
bou se stále častěji 
stávalo, že rodiče 
přihlašovali své děti 
do 5. a mnohdy 
už i 4. třídy do ZŠ 
v Kunovicích. Pro 
ZŠ Podolí to bylo 
znamení, že v blíz-
ké budoucnosti 
by zdaleka přesta-
la splňovat limity 
pro počet žáků na daném typu školy. 
Na jednání s rodiči dětí, které budou 
ve školním roce 2015/2016 navštěvovat 
4. třídu, rodiče projevili přání umístit své 
děti ve většině případů do ZŠ Kunovice. 
Předpoklad, že ZŠ Podolí je nucena řešit 
existenční problémy, tak dostal konkrét-
ní rozměr. Paní ředitelka ZŠ Podolí pro-
to, po jednání s rodiči předškoláků s tr-
valým bydlištěm v obci Podolí, navrhla 
svému zřizovateli, že by bylo řešením 
pro udržení školy v Podolí otevřít pro 
školní rok roce 2015/2016 první třídu. 
Počet dětí – prvňáčků, by zřejmě obec 
Podolí naplnila i po další dva roky. Orga-
nizace vyučování by pak zřejmě vypadala 
tak, že nastupující prvňáci by absolvo-
vali první stupeň školní docházky ve své 
obci. Zastupitelstvo obce Podolí schváli-
lo na svém únorovém zasedání otevření 
první třídy. Tím ovšem vznikl problém 
s počtem dětí v naší příspěvkové orga-
nizaci ZŠ Popovice. Po jednání s panem 
ředitelem a následně i rodiči budoucích 
žáků 4. ročníku, předložilo vedení školy 
návrh na otevření 4. třídy v Popovicích. 

Předpokládaný počet žáků v naší škole 
je takový: Ve školním roce 2015/2016 
by mělo do ZŠ Popovice nastoupit do  
1. třídy 12 žáků, do 2. třídy 11 žáků a do  
3. třídy 16 žáků. Pokud se otevře třída 4. 
– předběžný příslib umístění svých dětí 
do tohoto ročníku dalo 16 rodičů. Tyto 
počty tvoří v průměru 13,75 žáka na  
1 třídu, přičemž limit žáků je pro školu 
tvořenou 4 třídami prvního stupně mini-
málně 15 žáků v průměru na jednu třídu. 

Tím pádem se sníží financování školy ze 
strany státu. Zbývající náklady včetně 
mzdových položek musí pokrýt ze své-
ho rozpočtu zřizovatel. V případě zřízení  
4. třídy by bylo potřeba samozřejmě také 
uvolnit finance i na vybavení učebny 
(tabule, lavice, umyvadlo…). Předpoklá-
dané náklady spojené s pořízením vyba-
vení jsou 100 tisíc, náklady na mzdy nut-
né k dofinancování v důsledku nižšího 
počtu žáků jsou propočítány na částku 
190 tisíc. Z rozpočtu obce na rok 2015 by 
tedy, kromě již schváleného neinvestiční-
ho příspěvku pro rok 2015 (1.200 tisíc + 
100 tisíc na opravy), mělo být škole uvol-
něno 180 tisíc. Podotýkám, že i kdyby se 
zamítl návrh na otevření 4. třídy, zvýšení 
příspěvku z rozpočtu obce by bylo nutné 
i tak a dokonce ve větší míře.

Je to spousta čísel, předpokladů a před-
běžných propočtů. Celou situaci značně 
komplikuje skutečnost, že škola ani zři-
zovatel nemá legislativou podloženou 
možnost získat od rodičů žáků závazné 
prohlášení, že v září dítě nastoupí skuteč-
ně do jejich školy. Pokračování na str. 3
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Ze zasedání zastupitelstva obce
Poslední zasedání roku 2014 se usku-
tečnilo 22. 12. a mimo jiné na něm zastu-
pitelé přijali tato usnesení: 
 ZO schválilo změnu č. 5 rozpočtu obce 
Popovice pro rok 2014, plán inventur 
a složení inventarizační komise a vzalo 
na vědomí plán práce jednotlivých komisí 
a výborů. 
 Dále zastupitelé delegovali k zastupo-
vání obce na valných hromadách starost-
ku obce. V případě nemoci nebo doby, 
kdy se starostka nebude moci valné hro-
mady zúčastnit, zastupuje Obec Popovice 
na těchto valných hromadách místosta-
rosta obce, pan František Bajaja. 
 Jako zástupce zřizovatele do školské 
rady Základní školy a Mateřské školy Po-
povice zastupitelé delegovali ze svých řad 
Ing. Ivo Hornu a Bc. Romana Kunovjánka. 
Na jednání byly projednány a schváleny 
také 3 smluvní dokumenty. 
 V souvislosti s dokončením stavby „Při-
vaděč odpadních vod Popovice – Vésky“ 
byla schválena dohoda o úpravě vzájem-
ných práv a povinností mezi vlastníky 
kanalizace Městem Uh. Hradiště a Obcí 
Popovice a mezi SVK a. s. jako provozova-
telem kanalizace. 
 Se společností Slovácké vodárny a ka-
nalizace Uh. Hradiště zastupitelé odsou-
hlasili uzavření dodatku č. 1 smlouvy 
o nájmu vodohospodářského zařízení 
a zajištění jeho provozu. Týká se také ka-
nalizačního přivaděče a dalších dvou pro-
dloužení kanalizačních stok v lokalitě Nad 
Vinohrady a Klince. 
 Na základě žádosti Římskokatolické 
farnosti Popovice byla schválena doho-
da o poskytnutí finančního příspěvku 

z rozpočtu roku 2015 ve výši 100.000,- 
Kč na úhradu nákladů vynaložených 
na opravu fary v Popovicích.
 Usnesení nepadlo ve věci projednání 
žádosti soukromého zemědělce o proná-
jem zemědělských pozemků, kdy zastu-
pitelé pověřili starostku a místostarostu 
k jednání v této věci s žadatelem i se stá-
vajícím nájemcem pozemků - společností 
Agrokomplex Kunovice.
 Zastupitelé schválili Rozpočtový výhled 
investičních akcí pro léta 2015 – 2019. 
 Posledním, ale zásadním, bodem za-
sedání bylo schválení návrhu rozpočtu 
na rok 2015. Rozpočet je v plném rozsahu 
zveřejněn dále.

První zasedání zastupitelstva obce 
roku 2015 se uskutečnilo 23. února.
Tady jsou hlavní body usnesení:
 Zastupitelstvo obce projednalo 
a schválilo návrh Obecně závazné vy-
hlášky č. 1/2015 o stanovení systému 
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, 
využívání a odstraňování komunálních 
odpadů a nakládání se stavebním od-
padem na území obce Popovice. Více se 
dozvíte na jiném místě tohoto zpravodaje 
(str.?). Vyhláška nabývá účinnosti dne 12. 
3. 2015 a zrušuje OZV č. 3/2012.
 Jedním ze zásadních bodů jednání byl 
návrh organizačních změn v Základní ško-
le Popovice. Této otázce se věnuje úvodní 
článek tohoto zpravodaje. Podstatné je, 
že zastupitelé schválili rozšíření výuky 
v naší škole a ve školním roce 2015/2016 
bude naše škola zajišťovat výuku pro žáky 
1. – 4. ročníku povinné školní docházky. 
K tomu schválili uvolnění částky ve výši 
180.000 Kč z rozpočtu obce pro rok 2015 
na pořízení vybavení pro 4. třídu a na do-
financování mzdových nákladů.
 Je snahou obce získat finanční pro-
středky na své projekty i z jiných zdro-
jů. Proto bylo dalším bodem programu 
schválení podání žádosti o dotace:
a) žádost o dotaci na pořízení hracích prv-
ků z důvodů havarijního stavu stávajícího 
vybavení hřišťátek po obci - v ulici Díly. 
Žádost je adresována na Ministerstvo 
pro místní rozvoj. Předpokládané nákla-
dy jsou 313 tisíc, z toho dotace 218 tisíc 
a vlastní zdroje 95 tisíc. 
b) žádost o dotaci na obnovu a přemís-
tění Horního kříže - památky místního 
významu z Fondu kultury Zlínského kraje 
na částku 23,8 tisíc z celkových předpo-
kládaných nákladů na práce na sakrální 
památce ve výši 39,6 tis.
c) žádost o dotaci na revitalizaci zeleně 
v centru obce z dotačního programu Mi-
nisterstva životního prostředí, případně 

Operačního programu životního prostředí.
d) žádost na zateplení a výměnu plyn. 
kotlů v budově Mateřské školy z Ope-
račního programu životního prostředí 
na snížení energetické náročnosti budov.
 Na pořadu jednání byly návrhy smluv. 
ZO byly schváleny tyto:
a) smlouva o zemědělském pachtu se 
společností Agrokomplex Kunovice a.s., 
kde předmětem pachtu jsou pozemky 
v k. ú. Popovice u Uh. Hradiště ve vlast-
nictví obce, které Agrokomplex užívá. 
Tato smlouva nahrazuje dle nového ob-
čanského zákoníku stávající smlouvu 
o nájmu a je upravena také cena nájmu.
b) dodatek č. 2 ke smlouvě o nájmu vo-
dohospodářského zařízení (vodovodu) se 
spol. SVK a. s., který zajišťuje provoz dvou 
části prodloužení vodovodu, a to v lokali-
tě Nad Vinohrady a v Dolní části obce
c) smlouva o bezúplatném převodu po-
zemku parc. č. 993/2 v k. ú. Popovice 
z vlastnictví Státního pozemkového úřa-
du do majetku obce
d) dodatek č. 1 smlouvy o nájmu řešící 
pozemky Popovických rybníků a jejich 
využívání Moravským rybářským sva-
zem MO Kunovice, kde se jedná o pro-
dloužení doby nájmu. Zastupitelé také 
schválili spolufinancování opravy hráze 
rybníka (předpokládaný rozpočet cca 
200.000, z toho z rozpočtu obce zastupi-
telstvo schválilo uvolnit 50 tisíc Kč).
 Dále zastupitelé hlasovali o několika 
žádostech o poskytnutí finančního pří-
spěvku, většinou se jednalo o nadace 
nebo organizace zastupující zdravotně 
postižené občany:
a) Svazu tělesně postižených v ČR, 
MO Staré Město IČ 712 13 953 ve výši 
2.000 Kč
b) Svazu tělesně postižených v ČR, 
MO Uh. Hradiště, IČ 712 08 232 ve výši 
2.000 Kč
c) Centru služeb postiženým – zaříz. 
Ergo Uh. Hradiště, IČ 253 00 083 ve výši 
1.000,- Kč
d) Českému svazu včelařů, ZO Uh. Hra-
diště, IČ 708 20 287 ve výši 3.000 Kč.
 Posledním bodem jednání bylo schvá-
lení změny č. 1 rozpočtu obce pro rok 
2015, která se týkala navýšení příspěvku 
Základní a Mateřské škole Popovice, pří-
spěvkové organizaci v souvislosti s výše 
zmiňovanou změnou – rozšíření zabez-
pečení výuky pro 4 ročníky povinné 
školní docházky. 
Toto jsou nejdůležitější body z usnesení 
posledního veřejného zasedání zastupi-
telstva obce. Podrobný výpis usnesení 
najdete na elektronické úřední desce 
nebo na vývěsce OÚ.

Zveme Vás
Pondělí 27. dubna  

70. výročí osvobození obce Popovice
Pietní akt u památníku obětem 

2. světové války, u ZŠ, v 17.30 hodin

Čtvrtek 30. dubna 
Slet čarodějnic

tradiční průlet obcí, hry, soutěže 
a odměny připravuje Klub žen

Neděle 3. května
Oslavy 70. výročí osvobození obce

Velká výstava o lidech, událostech, 
hrdinství i obětech 2. světové války 

v našem regionu, seskok parašutistů, 
kulturní program. Amfík Bukovina.

Další zasedání zastupitelstva obce 
se uskuteční v pondělí 27. dubna

v 19 hodin na obecním úřadě.
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Rozpočet obce Popovice na rok 2015
Příjmy: 
Daňové příjmy 9.059 
Nedaňové příjmy 654
Přijaté dotace 2.590,4
Příjmy celkem: 12.303,4 tis.

Výdaje:
1031 Pěstební činnost 270
2143 Cestovní ruch 57
(členský příspěvek MRDP, propagační materiál obce)
2212 Silnice 50
(sečení příkop, opravy, udržování podchodu a MK)
2219 Ostatní záležitosti pozemních komunikací 20
2221 Provoz veřejné silniční dopravy 105 
(dopravní obslužnost – příspěvek Zl. kraj)  
2321 Odvádění a čištění odpadních vod 100
(el.energie – čerpací stanice - kanalizační přivaděč)
3113 Základní školy 1.300
(provoz, opravy) 
3314 Činnosti knihovnické 40
3319 Ostatní záležitosti kultury 762
(provoz KD, drobné opravy, dotace obč.sdruž.)
3326 Pořízení, zachování a obnova hodnot
míst. kult., nár.a histor.povědomí 80
(oprava památek místního významu)
3349 Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 40
(zpravodaj – redakční činnost, grafika, tisk, distribuce)  
3399 Ostatní záležitosti kultury, církví a sděl.prostředků 210 
(neinv.transfer farnosti, kulturní akce obce – ježíškova dílna, hody)  
3419 Ostatní tělovýchovná činnost 120
3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace - Amfík 1.094
3543 Pomoc zdravotně postiženým 16 
3631 Veřejné osvětlení   630
3632 Pohřebnictví   15
(správce hřbitova, údržba, opravy)

3636 Územní rozvoj  5
3639 Komunální služby a územní rozvoj 135
(opravy, udržování, pozemky)
3721 Sběr a svoz nebezpečných odpadů   25
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů  560
(provoz sb.dvoru, kontejnery, popelnice)
3723 Sběr a svoz ostatních odpadů   90
(plasty, papír, sklo)
3726 Využívání a zneškodňování ostatních odpadů  20
(suť)
3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň  736
(údržba po obci, brigády, pohonné hmoty,
opravy a údržba techniky)
4359 Ostatní služby a činnosti v oblasti sociální péče 175
(rozvoz obědů důch., setkání seniorů, život.jubilea občanů)
5212 Ochrana obyvatelstva 2
(fin.zabezpečení krizových opatření)
5519 Požární ochrana 25,5
(smluvní platby při zajišťování PO)
6112 Zastupitelstva obcí  920
6171 Činnost místní správy   1.362
(provoz OÚ, energie, služby)
6310 Obecné příjmy a výdaje z fin. operací   10
6402 Finanční vypořádání minulých let 2,4
(vratka dotace Volby do EP, zastupitelstva obce a Senátu)
6409 Ostatní činnosti jinde nezařazené   25

Výdaje celkem:  9.001,9 tis.

8115 Změna stavu prostř. na účtech 1.500 tis.
(rezerva na investiční akce příštích let)
8124 Uhrazené splátky dlouhodobých přijatých
půjč. prostředků 1.383 tis.
8115 Změna stavu prostředků na účtech 418,5 tis.

Dokončení ze str. 3
Sami si určitě dokážete představit, že 

čekat do prvního září a podle skutečné-
ho počtu nastoupených dětí teprve řešit 
otázku provozu, opravdu nejde. Ať už 
v základní škole při jednání s rodiči, tak 
i na obecním úřadě při veřejném zase-
dání opakovaně zaznělo, že zastupitelé 
jsou za jedno v názoru udržet existenci 
školy v obci, jak jen to půjde. Ona hrozba 
snižování počtu dětí, které by v budouc-
nu měly školu navštěvovat, se netýká jen 
Podolí. Stačí se podívat na statistiky počtu 
narozených dětí v naší obci a je jasné, že 
existenční problém bude v budoucnu, 
a možná ani ne tak vzdálené, řešit i naše 
škola. Zastupitelé na únorovém zasedání 
schválili rozšíření výuky o 4. ročník, aby 

se alespoň částečně eliminovalo snížení 
počtu dětí v první třídě, které budou na-
vštěvovat školu v Podolí. Pro školní rok 
2015/2016 to znamená navýšení příspěv-
ku škole o 290 tisíc. Další léta bude zřejmě 
nutné toto financování dále navyšovat. 
Otázkou je, jaká bude stanovena horní 
hranice pro výdaje rozpočtu obce. Jak se 
bude vyvíjet legislativa a státní financo-
vání v oblasti školství. A hlavně, jak rodiče 
dětí, které by měly za pár let nastupovat 
povinnou školní docházku, budou spjati 
s obcí, ochotni hledat řešení a mít zájem 
o udržení školy v Popovicích. Už jsem sly-
šela názor: „co bude za dva, tři roky mě 
nemusí zajímat, to už budou moje děcka 
ze školy pryč.“ Omyl! To by nás mělo zají-
mat všechny! V mnoha obcích, kde škola 

zanikla, se potvrdilo: se zánikem školy se 
naruší vazba dětí a většinou i jejich rodičů 
na svou obec, nevytvoří se kořeny, které 
jsou tak důležité pro život člověka, vytrá-
cí se i kulturní život a generační prováza-
nost obyvatelstva. Proto je to záležitost 
nás všech! 

Neodpustím si malý dovětek: při schůz-
ce rodičů v základní škole se hodně disku-
tovalo, padaly otázky, kladly se požadavky 
– což je samozřejmě dobře. Ale na veřejné 
zasedání, kde se o tak podstatné změně 
rozhodovalo, nepřišel z rodičů nikdo. Utě-
šuju se tím, že to není jejich nezájmem, 
ale že tak důvěřují zástupcům obce, že 
rozhodnou správně. V tom případě se 
omlouvám a říkám: Za projevenou důvě-
ru děkujeme! J. Nováková

V naší škole se bude vyučovat ve 4 třídách
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Jarní úklid
aneb dejte věcem 

možnost být užitečné!
Zima už se zdá 

na sklonku, avšak 
určitě by se nikdo 
nedivil, kdyby nám 
příroda ještě naložila 
sněhovou peřinu. Jak 
se stalo na Velikono-
ce před dvěma lety. V roce 2011 jsme 
zahájili tzv. společensko-ekologické 
expedice, tedy procházky po naší dě-
dince a jejím okolí, spojené s úklidem 
odpadků. Poprvé se nás sešel hojný 
počet, později byla účast slabší. O to 
větší dík patří lidem, kteří vytrvali. 
Letos se úklid konat nebude, zkusí-
me nastavit dvouletý cyklus, případ-
ně úklid zorganizujeme dle potřeby. 
Ale abychom si i letos užili ten bla-
hodárně očistný pocit „úklidu kolem 
nás“, nabízíme vám udělat pořádek 
u sebe. Provětrat skříně a komory, 
prohlédnout půdy i sklepy. Určitě už 
jste se někdy probírali věcmi, které 
vám doma už několik let leží bez užit-
ku, ale stejně si vždycky řeknete, co 
kdyby... Pojďme spolu probrat šatní-
ky, protřepat strašáky ve skříni a dát 
jim příležitost u jiných lidí, u kterých 
možná využití najdou.  Proč vyhazo-
vat věci, které ještě mohou být jiné-
mu užitečné? Proč utrácet za nové 
věci, když v bazarech, sekáčích nebo 
na „bleších trzích“ se najdou funkč-
ní, pěkné a mnohdy originální věci 
z druhé ruky. Pokud se chcete zapo-
jit, podpořit tuto myšlenku, ať už jako 
návštěvník nebo prodejce, poznač-
te si datum: neděle 15. března od 
14 hodin v kulturním domě. Nabízet 
(zdarma či za peníze) můžete oble-
čení, bytový textil, domácí potřeby, 
hračky, knihy, sběratelské zboží apod.  
Prosím ty, kteří budou chtít prodá-
vat/rozdávat, aby se přihlašovali 
a případné dotazy směřovali na tel. 
číslo 731 566 193 nebo e-mailu no-
vakovapetra91@seznam.cz. Jde jen 
o to, abychom věděli přibližný počet 
účastníků s ohledem na rozmístění 
stolů. I když přijdete bez přihlášení 
a nepovezete náklaďák věcí, neměl 
by být s místem i pro vás problém. 
Těšíme se na vás i na zajímavou na-
bídku našeho „Blešáku“!

 za SPOT Slunéčko Petra Nováková

Ve sbírce předpisů vyšla pod číslem 
229/2014 Sb. novela zákona o odpa-
dech, která zavádí povinné třídění 
kovů a biologicky rozložitelného od-
padu. Tato novela je účinná od 1. led-
na 2015. Obecní úřad připravil návrh 
nové Obecně závazné vyhlášky obce 
Popovice č. 1/2015 a jeho schválení 
bude na programu veřejného zasedání 
obecního zastupitelstva dne 23. února 
2015. Navrhovaná vyhláška obsahuje 
veškeré náležitosti týkající se třídění 
komunálního odpadu, shromažďování 
tříděného odpadu, sběru a svozu ne-
bezpečných složek komunálního odpa-
du, sběru a svozu objemného odpadu 
a nakládání se stavebním odpadem. 
Po schválení bude její plné znění uve-
řejněno na internetových stránkách 
obce a k nahlédnutí bude na obecním 
úřadě. Oproti dosavadní Obecně zá-
vazné vyhlášce č.3/2012, která přije-
tím nové vyhlášky pozbude platnost, 
nastanou změny především v tom, že 
komunální odpad bude tříděn na tyto 
složky:
- biologické odpady
(minimálně rostlinného původu)
- papír
- plasty včetně PET lahví
- sklo
- kovy
- nebezpečné komunální odpady
- objemný odpad
- směsný komunální odpad
- nápojové kartony
- rostlinné oleje
(stolní a fritovací oleje z domácností, ni-
koliv motorové oleje)

Ve shromažďování tříděného odpa-
du je změna především v tom, že bio-
logický odpad (posekaná tráva, spa-
dané ovoce, zbytky ovoce a zeleniny 
z kuchyně, květiny ze záhonů i z kvě-
tináčů včetně zeminy apod.) musí být 
ukládán do kompostérů obdržených 
od obce, případně kompostovaný ji-
ným způsobem a nesmí být vkládán 
do nádob na směsný komunální odpad 
tzv. popelnic. Dále do popelnic nesmí 
být vkládány kovové odpady (kovové 
obaly od nápojů, konzerv, kovová víč-
ka a další kovové předměty), tyto je 
nutné shromažďovat na sběrném mís-
tě ve dvoře čp. 23.  Použité rostlinné 
oleje z kuchyní se musí shromažďovat 
rovněž na výše uvedeném sběrném 
místě a to v uzavřených plastových 
obalech o obsahu max. 15 kg. V těchto 

obalech budou oleje předávány firmě 
zabezpečující jejich přepravu a likvida-
ci. Obaly od oleje se nebudou vracet. 
Shromažďování ostatních vytříděných 
odpadů zůstává beze změny. Za při-
pomínku však stojí důslednější třídění 
a shromažďování plastů i papíru. Tyto 
odpady rovněž nemohou být ukládá-
ny do popelnic, ale musí být ukládány 
do barevných pytlů (plasty a nápojové 
kartony do žlutých, papír do modrých). 
Plasty větších rozměrů jsou ukládány 
do žlutých kontejnerů na sběrném mís-
tě, rozměrnější papír do modrých kon-
tejnerů rozmístěných po obci. V naší 
obci máme vytvořeny dobré podmínky 
pro třídění a shromažďování komunál-
ních odpadů, ale výsledky za minulý 
rok bohužel nejsou vůbec dobré. Opro-
ti r. 2013 došlo k prudkému nárůstu 
váhového množství svezeného směs-
ného komunálního odpadu (obsah 
popelnic). V r. 2013 to bylo 198,4 tuny 
a v r. 2014 již 261,8 t. Předpoklad byl, že 
po předání kompostérů k užívání v do-
mácnostech a umožněním předávat 
malé množství stavební suti na sběr-
ném místě, dojde ke snížení množství 
směsného odpadu. Ale opak je prav-
dou. Tento nepříznivý trend měl dopad 
i na výši vynaložených nákladů na svoz 
a likvidaci odpadů, které oproti r. 2013 
byly vyšší o 238 tisíc Kč. Z výše uvede-
ného vyplývá, že v třídění a shromaž-
ďování odpadů máme co napravovat. 

Naše obec je zařazena do systému 
společnosti EKO-KOM, kdy na základě 
množství vytříděných složek komunál-
ního odpadu získává obec finanční od-
měny. Dále jsou s firmami Elektrowin, 
Asekol a Ekolamp uzavřeny smlouvy, 
na jejichž základě je na sběrném místě 
ve dvoře čp. 23 prováděn zpětný odběr 
chladících zařízení, elektrospotřebi-
čů a zářivek.  V minulém roce nám byl 
za tento zpětný odběr výše uvedenými 
firmami a společností EKO-KOM vypla-
cen finanční příspěvek ve výši 95 453,-
Kč, což je jistě motivující a musí být 
snahou nás všech dosáhnout v tomto 
roce ještě lepšího výsledku. I zde však 
musí dojít k zásadnímu zlepšení ze-
jména v kompletnosti předávaných 
chladících zařízení. Je to problém, 
který je nutné bezodkladně řešit a je 
na nás, jak se s tím dokážeme vypo-
řádat. Na jiném místě tohoto čísla si 
můžete přečíst článek ELEKTROWINU 
k této problematice. F. Bajaja

Hospodaření s odpady
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Kanalizační přivaděč v provozu

V závěru minulého roku byl zkolau-
dován a uveden do provozu kanalizační 
přivaděč z Popovic do Vések. Jeho stav-
ba trvala jeden rok a zahrnovala tyto 
objekty: čerpací stanici včetně terénních 
úprav, přípojky el. energie a oplocení, 
tlakovou stokovou síť v délce 1847 m, 
novou gravitační stokovou síť v délce 
125 m a příjezdovou komunikaci k čerpa-
cí stanici. Stavbu nákladem 23,3 mil. Kč 
provedly Vodohospodářské stavby Javor-
ník – cz. s.r.o. Veselí nad Moravou. Na její 

financování byly poskytnuty dotace mi-
nisterstvem zemědělství ve výši 60 % 
a Zlínským krajem ve výši 10 %. Stavba je 
majetkem obce a provozovatelem jsou 
na základě uzavřené smlouvy Slovácké 
vodovody a kanalizace a.s. Uh. Hradiště. 
Kapacitně je řešena tak, že k ní může být 
připojena i obec Podolí. Čerpací stanice 
je bezobslužná, její provoz je řízen auto-
maticky a kontrola provozu je prováděna 
pomocí dálkového přenosu dat na dohle-
dovém centru SVaK.  Pokračování na str. 8

Srandohled
Vitajte moji milí, sme na Slovácku a snáď 

víc než kdy indy, v temto zaškňúřeném 
chřipkovém období, vzdáváme hold naše-
mu tekutému všeléku – slivovici. Bez ní si 
tady snáď ani život nedovedem představit. 
No enom si to přiznejme, kde je jí všady po-
třeba! Proti boléní v krku? Čaj ze slivovicú! 
Proti urputnému útoku bacilú? Slivovica 
s čajem! Nafúkané v uchu? Slivovicové ob-
klady! Výšlap do Javorovca? Plezgaňa ze sli-
vovicú! Nečekaná beseda? Vychlazená sli-
vovica! Setkání u hrušky lebo kadekde inde? 
Povinná výbava slivovica! Přivítání na vý-
roční schúzi? Štamprla slivovice! Narodí sa 
dětáto? Na jeho zdraví sa připíjá slivovicú! 
Umřel kamarád, súsed? Oči sa zalévajú 
slivovicú! Potřebuješ něco na revanš lebo 
všimné? Žádné obálky – slivovica! No a ze 
slivovicovú úplatkářskú aféru vám povím 
jednu příhodu, co sa opravdu stala našim 
známým. Z výše uvedeného je jasné, jak po-
třebná je dobrá úroda trnek a že slivovica sa 
nedá enem tak nečím nahradit. Šak loňská 
katastrofální úroda by sa – z pohledu za-
hrádkářů – dala přirovnat k černému pátku 
na ňujorskéj burzi! Tož tak aj ti naši kamará-
di, kerýsi rok horko těžko nasbírali alespoň 
něco málo trnek do bečičky a v dohodnu-
tém čase zavézli do pálenice. Tož první si 
mysleli, že jim páleničář téj slivovice upíjá, 
že je jí tak málo. Ale tož potom si vygúglili že 
z tak malého množství kvasu je 12 litrů sluš-
ná výtěžnost. Tož si ten svůj poklad odnésli 
dóm, že si ho mosíja šetřit. Uložili ve skle-
pě a enom při výjimečných příležitosťách 
dávali pokoštovat. No a další výjimečná 
událost nastala, dyž potřebovali nahonem 
dovézt písek. Domluvit formanku tak na-
honem není žádná sranda. Ale podařilo sa 
a kamarád uznál, že ochota by sa měla od-
měnit flašú slivovice. Tož honem do sklepa, 
najít půllitrovku a z dvaapůllitrové petky 
do ní odlét téj halúúzkovej. Honem, honem, 
šak petku ukludím potem. Ale potem sa eště 
moselo kdesi jet a cosi zařídit a na slivovicu 
v petce sa zapomnělo. Večer došel kamoš 
dóm a mamka už ho vítá ve dveřách čelo 
nakrabacené, ruky v bok: Co tá petka se sli-
vovicú nechaná na pračce? Kamoš sa snažíl 
vysvětli, že nebýl čas, ale možnost obhajo-
by mu byla hneď zamítnutá! „To nevíš, že si 
do petek dávám odstát vodu na kvítka?!?!“ 
Dál to néni třeba rozváďat. Z dva a půl litrů 
slivovice ostalo ani né deci. Ostatek vypily 
žíznivé kvítka. Ostává zesumírovat, že slivo-
vice jim teho roku pochybělo, ale zato zeleň 
v květináčoh? Tá rostla aj zkvétla jak nikdá. 
Tož to vidíte, na Slovácku aj kvítkám slivovi-
ca šmakuje! Tož ju aj vy pravidelně užívejte, 
ale pamatujte, že slivovica je jak oheň – 
dobrý sluha, ale špatný pán! Tož na zdraví 
a hurá na bacily! Vaša starostka Nováčka

Kompletnost spotřebičů předávaných 
ke zpětnému odběru a recyklaci je stále 
jedním z hlavních kritérií, které odlišují 
vysloužilé elektro od obyčejného odpa-
du. Proto jí ELEKTROWIN dlouhodobě 
věnuje velkou pozornost.

Nejproblematičtější je z tohoto pohle-
du chlazení. Zaměření na ně je logické, 
protože při neodborné demontáži do-
chází k úniku regulovaných látek s ne-
gativním dopadem na životní prostředí 
a zdraví a bezpečnost osob.

Proto ELEKTROWIN kontroluje každou 
dodávku ke zpracovateli. Při tomto vzor-
kování bylo například v dodávce 50 led-
nic ze 3. listopadu 2014 objeveno devět 
nekompletních zařízení. Šesti lednicím 
někdo odstřihl kompresor, jedna měla 
ulomená dvířka, zbylé dvě vykazovaly 
různá další poškození.

Nekompletnost se musí snížit
Průměrná nekompletnost se ale dlou-

hodobě pohybuje dokonce mezi 25 – 
30 %. Cílem ELEKTROWINu je tento podíl 
neustále snižovat. Právě proto poskytuje 

obcím finanční prostředky napomáhají-
cí k lepšímu zabezpečení sběrných míst 
proti zlodějům. 

Zákon v tomto směru hovoří jasně: 
„Nekompletním elektrozařízením se 
rozumí elektrozařízení bez technolo-
gických částí, které jsou podstatné pro 
jeho klasifikaci.“ Toto ustanovení ELEK-
TROWIN upřesnil schématem nekom-
pletnosti dodaným na všechna smluvní 
místa, ze kterého je patrné, o které části 
se jedná. 

Na tento stav pamatuje novým usta-
novením i elektronovela platná od 1. 10. 
2014. Podle něj „do předání zpracovateli 
nesmí být elektrozařízení nebo elektro-
odpad předmětem úpravy, využití nebo 
odstranění.“ 

Jen tak může fungovat zpětný odběr 
a recyklace hrazený výrobci spotřebičů 
prostřednictvím kolektivních systémů. 
Pokud se totiž ze spotřebiče stane ne-
odborným rozebráním odpad, musí se 
s ním také jako s odpadem nakládat. Pro 
nás všechny to znamená, že za jeho likvi-
daci zaplatíme sami. zdroj: Elektrowin

Čtvrtina spotřebičů stále není kompletní
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Taky už nevíte, podle jakých pravidel 
aktuálně můžete kácet stromy? V pod-
statě platí pravidla jako před novelou 
zákonu z 1. června 2013. To znamená, 
že povolení není třeba ke kácení dře-
vin, za předpokladu, že tyto nejsou 
součástí významného krajinného prv-
ku ve smyslu § 3 odst. 1 písm. b) ZOPK 
(vodní tok, rybník, atd.) nebo stromořa-
dí (řada nejméně 10 stromů):

•a) O obvodu kmene do 80 cm, měře-
ného ve výšce 130 cm nad zemí.

•b) Pro zapojené porosty dřevin (dře-
viny se navzájem dotýkají, překrývají, 
prorůstají), pokud celková plocha káce-
ných zapojených porostů dřevin nepře-
sahuje 40 m2 a nevyskytují – li se zde 
dřeviny o obvodu kmene nad 80 cm, 
měřeného ve výšce 130 cm nad zemí.

•c) Pro dřeviny pěstované na pozem-
cích vedených v katastru nemovitostí 
ve způsobu využití jako plantáž dřevin.

•d) Pro ovocné dřeviny rostoucí 
na pozemcích v zastavěném území evi-
dovaných v katastru nemovitostí jako 
druh pozemku zahrada, zastavěná plo-
cha a nádvoří nebo ostatní plocha se 
způsobem využití pozemku zeleň.

Od 1. listopadu 2014 nabyla účin-
nosti nová vyhláška č. 222/2014 Sb., 
kterou se mění vyhláška č. 189/2013Sb. 
o ochraně dřevin a povolování jejich 
kácení.

Kácení stromů (dřevin) rostoucích 
mimo les, musí být nyní realizováno 
v souladu se zákonem ČNR č. 114/1992 
Sb., o ochraně přírody a krajiny, v plat-
ném znění (dále jen „ZOPK“), dle ust. § 
8 ZOPK a vyhlášky č.222/2014 Sb., kte-
rou se mění vyhláška č. 189/2013 Sb. 
o ochraně dřevin a povolování jejich 
kácení.

V ostatních případech lze povolení 

vydat jen ze závažných důvodů po vy-
hodnocení funkčního a estetického 
významu dřevin. Žádost o povolení 
ke kácení dřevin rostoucích mimo les 
podává vlastník pozemku či nájemce 
nebo jiný oprávněný uživatel se sou-
hlasem vlastníka pozemku, na kterém 
dřeviny rostoucí mimo les rostou. Žá-
dost musí obsahovat: jméno a adresu 
žadatele, označení katastrálního území 
a parcely, doložení vlastnických práv 
k pozemku – výpis z katastru nemovi-
tostí, specifikaci dřevin, které mají být 
káceny – druh, počet, popř. velikost plo-
chy keřů, situační zákres, dále musí být 
udán obvod kmene stromu ve výšce 
130 cm nad zemí a zdůvodnění žádos-
ti. Důležité je také navržení náhradní 
výsadby, jako kompenzace ekologické 
újmy vzniklé pokácením dřevin.

Kácení dřevin rostoucích mimo les 
se provádí zpravidla v období vege-
tačního klidu, čímž se rozumí období 
přirozeného útlumu fyziologických 
a ekologických funkcí dřevin! K povo-
lení ke kácení dřevin rostoucích mimo 
les, jenž jsou součástí významných kra-
jinných prvků ve smyslu ust. § 3 odst. 1 
písm. b) ZOPK – vodní tok, údolní niva, 
les, jezera, rybníky, rašeliniště, atd.., je 
zapotřebí získat souhlas orgánu ochra-
ny přírody, odbor životního prostředí, 
podle ust. § 4 odst. 2 ZOPK. K žádosti 
o vydání tohoto závazného stanoviska 
je potřeba doložit podklady, podobné 
viz výše. Orgán ochrany přírody by měl 
ve svém rozhodnutí o povolení kácení 
dřevin uložit žadateli přiměřenou ná-
hradní výsadbu ke kompenzaci ekolo-
gické újmy vzniklé pokácením dřevin. 
Současně může uložit následnou péči 
o dřeviny po nezbytně nutnou dobu, 
nejvýše však na dobu pěti let. Fr. Bajaja

Pravidla pro kácení stromů
od 1. 11. 2014 dle nové vyhlášky

Zahrádkářský 
sloupek

Na výroční členské schůzi Základní or-
ganizace ČZS Popovice, jak zní náš ofi-
ciální plný titul, se 7. února sešli členové 
i s rodinnými příslušníky, aby zhodnotili 
činnost organizace – tedy hlavně výboru 
– po ročním působení od voleb. Schůze 
se zúčastnili také pozvaní hosté – naše 
paní starostka, zahrádkáři z Podolí i pan 
farář.  Už tradičně zahájil jednání letos 
dvacetiletý soubor Popovjánek a soubor 
SEN. Ze zprávy o činnosti se přítomní 
dozvěděli, jaká je současná situace a bu-
doucnost zahrádkářů nejen v Popovicích 
po prvním sněmu republikové rady ČZS. 
Na sněmu vstoupil také premiér Sobotka 
a náměstek min. zemědělství Ing. Šnej-
drla. Bylo kritizováno i zabírání kvalitní 
zemědělské půdy pro výstavbu fotovol-
taických elektráren, skladů obchodních 
společností apod. To bylo označeno jako 
zhýralost a plýtvání rodinným stříbrem – 
jestli se to změní, uvidíme v budoucnu. 
Nový Občanský zákoník přiřadil spolky 
(dříve Občanská sdružení) k podnikům 
včetně byrokracie s tím související. Ale 
s tím se musí vypořádat výbor ZO ČZS. 
Počet členů je u nás v poslední době sta-
bilizován, rádi ale přivítáme nové, hlavně 
mladší členy, kteří mají zájem o zahrádky, 
víno i o dění v ZO. Ve zprávách zaznělo, 
jak výbor organizace hospodaří, co je 
nového v naší pálenici, která vlastně fi-
nancuje naši činnost, a která za krátkou 
loňskou sezonu prakticky nevydělala, 
i díky nutným nákladům na zajištění pro-
vozu. V současnosti probíhá gen. opra-
va lihového měřidla pro pálenici a další 
opravy.    Členská schůze schválila nákup 
umlčovacího stroje na sečení – údržbu 
sadu za pálenicí, a také finanční dar pro 
opravu místní fary, která si to po stu le-
tech zaslouží. U zahrádkářského sklepa 
byly odstraněny přerostlé tuje – navrh-
něte, sdělte členům výboru, co a kde vy-
sadíme na jaře. Jinak sklep funguje podle 
požadavků zájemců. Podle jejich připo-
mínek výbor uvažuje o zavedení topení 
na WC a také o přepažení chodby. V roce 
2014 jsme nebyli na žádném zájezdu. Dů-
vod – malý zájem a na podzim už pozdní 
termín. Letos bychom to měli napravit. 
Návrhy od vás, kam se podívat, rádi přiví-
táme.  Letošní výtvarná soutěž, vyhlašo-
vaná ve spolupráci se základní školou má 
téma „Moje zahrádka se zvířátky“. Práce 
dětí budou opět vystaveny při výstavě 
vín i při oslavě Svátku matek na KD. Všem 
zahrádkářům, jejich rodinám i našim 
příznivcům přeji pevné zdraví, úspěchy 
na zahrádkách i v životě. J. Vratislavský

Svoboda přišla před 70 lety
27. dubna 2015 tomu bude již 70 let, kdy byla osvobozena naše obec. K to-

muto významnému výročí připravujeme mimo jiné vzpomínkovou výstavu. 
Obracíme se na Vás s prosbou o zapůjčení fotografií z tohoto válečného obdo-
bí, které se vztahují k naší obci. Prohlédněte svoje rodinné archívy a nabídněte 
své fotomateriály za účelem provedení jejich kopií. Vaše fotografie vám budou 
do dvou dnů vráceny v pořádku zpět do vašich rukou. Máme zájem i o zapůjče-
ní nejrůznějších předmětů z tohoto období. Svou vstřícností obohatíte úroveň 
a důstojnost této vzpomínkové slavnosti. Prokážete tím i úctu našim občanům, 
kteří za znovunabytí ztracené svobody obětovali své životy. Věříme, že nám po-
můžete. Materiály můžete předat na obecní úřad, nebo se přihlásit u p. Kočíře 
na tel. 604 385 827. Předem děkujeme za Vaši spolupráci.

 za OÚ a Komisi pro historii Z. Kočíř
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Letošní plesová sezóna byla vzhledem k brzkému termínu Veliko-
nočních svátků poměrně krátká. Už dlouho dopředu byly termíny 
plesů známy. Pořádající organizace musí pamatovat na to, že kul-
turní dům je velmi vytížen (což je samozřejmě jen dobře!), a proto 
se pravidelné akce plánují prakticky rok dopředu. Popovské plesání 
zahájil 17. ledna Krojový ples

Letošní plesovou sezónu zahájil již V. krojový ples pořádaný 
Sdružením pro obnovu tradic Slunéčko.  Za krátkou dobu své 
historie si tento ples získal spoustu příznivců z naší obce i ši-
rokého okolí. Také tradice předtančení besedy se od počátku 
ujala a má vždy spoustu diváků. Letos jsme se rozhodli před-
vést, v našem regionu ne příliš známou, Slováckou besedu. 
Předtančení včetně slavnostního defilé nacvičovalo poctivě 18 
párů, které pak také na plese předvedly bezvadný výkon. Sešla 
se „bezva partyja“ bez ohledu na věkové rozdíly a všichni si to 
parádně užili. I po muzikantské stránce se nám to na krojovém 
plese pěkně sešlo. Hradčovjanka a Mladí Burčáci – snad se ne-
urazí – jsou téměř domácí, prostě naši. I na nich bylo vidět, že 
se baví, že do Popovic jezdí rádi. (nejmenovaný zdroj z Hradčo-
vjanky uvedl, že do Popovic mají vždycky problém s dopravou 
– nikdo se nechce ujmout funkce řidiče). Dobrá nálada, pohoda 
a přátelská atmosféra se nesla celým večerem a nakazila všech-
ny návštěvníky této akce. To potvrdil i člověk, který takových 
akcí navštěvuje spousty, novinář Radek Bartoníček. Patří mu dík 
za jeho krásný článek i natočené video, které zveřejnil na svých 
webových stránkách (odkaz najdete na www.popovice.cz). Kdo 
chtěl, mohl si zvýšit adrenalin při losování hlavních cen tomboly, 
která byla opravdu bohatá a plná hodnotných cen, za což pa-
tří velký dík všem sponzorům. Vrcholem večera pak byla draž-
ba fotoplátna – obrazu památné hrušky. Obraz získal dražitel 

s nabídkou 3.500 Kč, které budou použity na pořízení krojů pro 
hodovou chasu. No a když se tancuje, musí se také doplňovat 
kalorie a tekutiny. O žíznivé a hladové návštěvníky se obětavě 
starali členové Mysliveckého sdružení Bukovina. Velmi jim za je-
jich ochotu a pomoc děkujeme! Pátý krojový ples je za námi, ať 
žije ten šestý! A vás všechny už teď zveme: Přijďte si to s námi 23. 
ledna 2016 užít! za Spoťáky Radka Nováková   

Čtrnáct dnů uteklo rychleji než voda v Olšavě a kulturák se zno-
vu oděl do plesového hávu. Na jeho přípravě a výzdobě se podílelo 
podstatně více párů rukou než to bývá u jiných akcí obvyklé. Chys-
tal se Dětský ples.

V loňském roce jsme dostali bláznivý nápad, který podpo-
řili zřejmě všichni rodiče dětí z Popovjánku. Proč by v plesové 
sezoně nemohl být i ples pro děti? Rozhodnuto bylo velmi 
rychle a nultý ročník dětského plesu v roce 2014 se setkal 
s velkým ohlasem. Proto při přípravě plánu práce souboru 
Popovjánek na rok 2015 nebylo co řešit: 31. ledna – Dět-
ský ples. Náročný nácvik polonézy nám ztěžovalo několik 
faktorů: málo času, neštovice, chřipka a psychická labilita 
vedoucích. Díky několikaletým zkušenostem při řešení krizo-
vých situací a hlavně díky velké podpoře rodičů a maximál-
nímu nasazení celého týmu vedení souboru se nám podařilo 
všechny nástrahy a nepříznivé vlivy překonat. V sobotu 31. 
ledna do krásně vyzdobeného sálu kulturního domu prou-
dily davy lidí ve společenských šatech, kteří zaplnili sál 
do posledního místečka. Středem pozornosti se ovšem stali 
ti nejmenší - malé princezny a malí elegáni, kteří na tóny Po-
lonézy Ant. Dvořáka vtančili do sálu, aby zahájili „svůj!“ ples. 
 Pokračování na str. 8

V kroji, v róbě nebo masce – tak plesají Popovice!
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Dokončení ze str. 7
Holčičkám bílé šaty a klukům motýlci moc slušeli a jakoby je 

přenesli o pár roků dál a nutili je zatančit polonézu se vší váž-
ností a důstojností. Bylo to krásné, velké a dojemné. Poslední 
tóny polonézy, předání růžiček, velké focení a sólo malých ta-
nečníků s rodiči. 

A pak už to ze všech spadlo – z vedoucích nervozita, z dětí 
vážnost a z rodičů dojetí. A tancovalo se, vyhrávalo v tombole, 
soutěžilo a bláznilo! Vyhrávala kapela ZÓNA a rozjela to hned 
od začátku. Bezvadná, spontánní atmosféra akce, na které se 
sešly a bavily celé rodiny. Ještě jednou velký dík všem rodičům 
za pomoc, podporu i dary do tomboly. Tatínkům velká poklona 
a poděkování za zvládnutí těžké služby v bufetu a studiu DáMa 
z Uherského Brodu za bezvadnou spolupráci a dodání šatů ne-
jenom našim princeznám. Byl to nádherný start do roku 2015 
– do jubilejního roku, kdy Popovjánek slaví 20 let své existence! 
Kéž je celý rok i další činnost souboru tak úspěšná!

 za vedení Popovjánku J. Nováková

Tak to letos pěkně vychází… opět 14 dnů oddech a jedeme dál! 
Je sobota 14. února – svátek sv. Valentýna a popovický kulturák je 
připraven na další, v plesové sezóně poslední, každoročně očeká-
vanou kulturní akci.

Výbor Klubu žen se na Maškarní ples připravuje dlouho před 
jeho konáním. Nejvíc času zabere a nejvíc práce nám dá vymýš-
lení tématu na pochovávání basy. S tím začínáme už v listopa-
du, abychom v lednu konečně začali s hektickým nácvikem té-
měř divadelního pásma. Letošní téma bylo vzhledem k termínu 
plesu jasné – Valentýn a všechno, co se s ním spojuje. Jak jed-
noduché, řeknete si. Ale jak do toho zamontovat ještě poslední 
rozloučení s dechovým hudebním nástrojem?  Ale pochovává-
ní basy není jediným úkolem při přípravě Maškarního plesu. Je 

třeba toho hodně zařídit, sehnat, nakoupit. Do těchto příprav se 
většinou zapojuje celý výbor. V sobotu ráno ještě příprava chle-
bíčků, poslední úpravy výzdoby sálu, doplnění tomboly a večer 
už se dveře sálu otvírají všem zábavy chtivým návštěvníkům to-
hoto tradičního plesu. Ples zahájil tanec Valentýnek a Amorků 
v podání řádných i čestných členek výboru. Pak se po sále roz-
lezli a následně i roztančili mravenci, ve kterých pozorní pozoro-
vatelé rozeznali členy uskupení Hopsák. Zábava pokračovala dál 
za veselého doprovodu kapely JáGr Band a skotačení parketě. 
Své vystoupení před půlnocí předvedly i půvabné Valentainky – 
děvčata, které spojuje společná záliba – cvičení pod vedením M. 
Bajajové. Masek se urodilo opravdu hodně – většinou velmi ná-
paditých, perfektně provedených a originálních. O to hůř se pak 
vybíraly ty opravdu nejlepší. A podle hesla „Není na světe člověk 
ten, aby se zavděčil lidem všem“, jsme vybrali a odměnili pět, dle 
našeho názoru, nejlepších masek. A pak už hurá na tombolu, 
která letos čítala více než osmdesát cen. Všem sponzorům patří 
velký dík! Někdo úspěšný, někdo trochu naštvaný na to vrtkavé 
štěstí, ale všichni natěšení na hlavní část večera – Pochovávání 
basy tentokrát s názvem: Jak to doopravdy bylo se Sněhurkou? 
Rychlá příprava scény, převlékání do kostýmů, ještě si dát něco 
proti trémě a jdeme na plac. Nástup trpaslíků, perfektní ztvár-
nění zlé královny, Sněhurky i kouzelného zrcadla. Celý sál se 
směje – a o to nám přece jde! Vžíváme se do svých rolí a čas letí 
tak rychle, že najednou je tu závěrečná písnička, taneček, děko-
vačka a dlouhý aplaus. A tak jsme úspěšně – už po 19. pochovali 
naši chuděru basu. A vám přejeme, ať se ještě víc pobavíte při 
tom jubilejním dvacátém! Děkujeme všem, kteří nás podpořili 
nejenom darem do tomboly, či finančním příspěvkem, ale i tím, 
že se na náš ples přišli pobavit. Na dalších akcích Klubu žen se 
těšíme na brzkou viděnou! za Klub žen J. Bárová

Dokončení ze str. 5
Do čerpací stanice byly napojeny kanalizační stoky od-

vádějící splaškovou a dešťovou vodu z části obce  do ote-
vřeného příkopu za žel. tratí na Loukách směrem k Olšavě. 
Nově vybudovaná gravitační síť vedoucí v zahradách rod. 
domů č. p. 4, 48, 305 a 52 umožňuje jejich napojení na ka-
nalizační síť, zrušení stávajících žump a žlabu podél žel. tra-
tě. 

V současné době probíhá další jednání mezi obcí a pro-
vozovatelem kanalizace o technických možnostech propo-
jení některých stok tak, aby se do čerpací stanice dostalo co 
největší množství odpadních vod z obce. V případě většího 
přílivu dešťových vod budou tyto odvedeny z čerpací stani-
ce přepadem do otevřeného příkopu. 

Byl učiněn první, ale velký krok k zamezení vypouštění 
odpadních vod z naší obce do řeky Olšavy. Dalším krokem 
bude již zmíněné přesměrování některých kanalizačních 
větví např. z ulic Díly, Dědina a Záhumení do čerpací sta-
nice. Třetím a nejtěžším krokem bude rekonstrukce někte-
rých částí stok a vybudování nových částí kanalizace s cílem 
dosáhnout napojení celé obce na jednotnou kanalizační 
síť. Studie možné realizace této fáze je již zpracována a v r. 
2012 byla prezentována majitelům nemovitostí /pozemků/ 
dotčených případnou stavbou. Většina jich s navrhovanou 
realizací souhlasila, ale bylo vzneseno i několik zamítavých 
stanovisek, z nichž některé jsou pro nás nepochopitelné.

Zastupitelstvo obce se bude v průběhu tohoto roku 
intenzivně zabývat otázkou přípravy realizace výše uve-
deného třetího kroku odkanalizování obce a věří, že na-
lezne podporu co největší části obyvatel v jeho řešení. 
 Fr. Bajaja, místostarosta

Kanalizační přivaděč v provozu
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Takový byl Dětský ples 
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Na Silvestra se u hrušky sešla opět spousta popovských občanů, 
kteří si navzájem přišli popřát zdraví a štěstí v nastávajícím roce.   
  foto: J. Malina

Senior klub zahájil svou činnost hned z kraje nového roku.  
V přísálí je čekala pěkně vyzdobená tabule a nic nebránilo milému 
besedování.   foto J. Vratislavský

Krojový ples se za krátkou dobu své historie stal oblíbenou akcí 
domácích i přespolních. Ani jeho V. ročník nebyl výjimkou. 

Také účast na fašankovém průvodu ovlivnila chřipková epidemie, ale 
stateční účastníci se svého úkolu ujali zodpovědně a bez ztrátách 
na životech absolvovali celý „pochod smrti“.   foto: J. Nováková

Milovníci lidových krojů si jistě přišli na své, na společné fotce 
jsme včetně muzikantské posily napočítali více než stovku 
krojovaných.   foto J. Malina

Tříkrálová sbírka letos trhala rekordy v mnoha obcích. Také u nás se 
vybralo víc než předcházející léta.   foto: J. Nováková

Kaleidoskop událostí
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Výroční schůze Českého zahrádkářského svazu základní organizace 
Popovice je především rekapitulací činnosti, zprávě o hospodaření, 
ale také příjemným setkáním členů této organizace.

Dětský ples byl již podruhé společenskou událostí pro mnoho 
rodin. Předtančením polonézy zahájilo ples 32 dětí z Popovjánku.

Nesmí chybět také výtečné jídlo, něco sladkého na zub 
a samozřejmě lahodné víno. O návštěvníky je vždy dobře 
postaráno.    foto: J. Vratislavský

Na parketu bylo od začátku plesu až do jeho ukončení pěkně živo. 
Kapela ZÓNA moc oddechu tančícím neposkytovala. A dlužno 
říct, že po něm ani netoužili  foto: M. Šuranský, Z. Bičanová

Maškarní ples letos vyšel na termín svátku svatého Valentýna, 
hodně návštěvníků se tím nechalo inspirovat. A masky byly 
opravdu originální.

Pochovávání basy na téma: „ Jak to opravdu bylo se Sněhurkou?“ 
bylo divadelním představením, kde výkony herců by nám mohlo 
závidět leckteré profesionální divadlo.  foto: M. Šuranský 

Kaleidoskop událostí
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Takový byl Maškarní ples
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JZD
Podle usnesení strany a vlády bylo úkolem v zemědělské po-

litice získat co největší počet výkonných zemědělců do druž-
stev a vytvořit tak podmínky pro vznik většinových družstev. 
Také místní JZD za účinné podpory KSČ a ONV zapojilo se 
do přesvědčování a získávací kampaně, jak již bylo uvedeno.

Zásobování
V důsledku plýtvání chlebem, moukou a veškerým bílým 

pečivem, byla nucena vláda již v předešlém roce 1951 opět 
zavésti potravinové lístky na chléb, mouku a všechny mouč-
né výrobky, protože se nedbalo nařízení pro šetření chlebem 
a moučnými výrobky. Tak bylo opět nutno zamezit volný pro-
dej potravin, který začal počátkem roku 1949. Toto vázané 
hospodářství životními potřebami zůstává i v roce 1952. Ma-
jitelé půdy nad 50 arů dostávají jen základní potravinové líst-
ky na cukr a mýdlo. Kromě vázaného zboží byl však zaveden 
i volný prodej potravin a všeho ostatního zboží, ovšem za ceny 
značně zvýšené. Každý si může dokupovat na volném trhu dle 
možnosti.

Politické události:
Ve dnech 5. - 13. října konal se v Moskvě XIX. sjezd VKSB 

(strana sovětských bolševiků) a zabýval se růstem sovětské-
ho státu a bylo rozhodnuto pozměnit stanovy strany a i název 
strany na KSSS. V měsíci listopadu byl projednán u státního 
soudu v Praze soudní proces s Rudolfem Slánským, který byl 
zatčen již před rokem. Souzeno bylo celkem 11 osob, většinou 
členů sionistického hnutí, kteří za vedení Rudolfa Slánského 
prováděli v naší republice špionáž a snažili se naše hospo-
dářství tajně rozvracet, podkopat a přivodit tak státní převrat. 
Většina členů byla odsouzena k trestu smrti, ostatní k doži-
votnímu žaláři a ztrátě majetku. Dne 16. 12. se konala v Praze 
celostátní konference KSČ za přítomnosti delegátů ze všech 
krajů. Po vzoru KSSS byla projednána činnost strany za období 
od minulého sjezdu a byly schváleny nové stanovy.

Škola
Učitelský kolektiv zůstal beze změny. Vyučovali: Jan Dvo-

řan, Marie Dvořanová, Zdenka Jančaříková. Náboženství řím-
sko-katolické vyučoval farář P. Kašpar Dostál. Uklizečkou byla 
Marie Pražanová. Dne 28. února navštívil školu okresní školní 
inspektor s. Josef Kraváček a byl přítomen ve všech třídách. 
Závěrečné porady se zúčastnil kulturní referent ONV s. Cyril 
Daněk, osvětový inspektor s. Zdeněk Macháček, za lidovou 
správu tajemník MNV s. Antonín Tichoň. Pozvaná s. Marie Vlč-
novská se snažila obvinit ze sabotážních činů členy učitelské-
ho sboru, zejména ředitele, ale její záměr se však nezdařil. Dne 
27. dubna u příležitosti 5. výročí osvobození obce složili první 
pionýři slib. Byli to: Zdeněk Junaštík, Miroslav Šácha, Miroslav 
Blaha, František Kaňovský, Marie Kusáková, Zdenka Šáchová, 
Božena Žáková. Vedoucí PO byla studentka A. Burešová. Mi-
moškolní činnost žáků se projevovala v kroužcích a přípravách 
kulturních pořadů. Ve školním spoření bylo od 96 žáků celkem 
33.270 Kčs, průměr na žáka byl 340 Kčs.

SRPŠ
Výbor Sdružení rodičů a přátel školy byl tohoto složení:

Antonín Slunečko předseda

Jan Dvořan zástupce

Karel Zbořil pokladník

M. Orálková zástupce I. třídy

F. Vlachynská zástupce II. třídy

M. Šáchová zástupce III. třídy

M. Dvořanová členka

Zd. jančaříková členka

Knihovna
Osvětová činnost byla slabší, rovněž tak i zájem o osvětové 

akce. Předsedou OB je s. Antonín Bureš, knihovnicí s. Jančaří-
ková.

Počasí
Zima byla mírná, bez sněhu. Teprve v druhé polovině úno-

ra nastává sněžení, vánice a po kratší dobu tuhé mrazy. Toto 
všechno způsobilo poruchy v dopravě i zásobování, které byly 
zvládnuty a překonány mimořádnými opatřeními. Jaro bylo 
deštivé a studené. Koncem března není zaseto, nastává nová 
zima. Jarní práce začaly 9. dubna. Ještě v květnu dostavily 
se překvapivě noční mrazy a poškodily tak vzešlou kukuřici , 
brambory a částečně i ovoce, zvláště vinnou révu. Léto bylo 
suché a horké. Žně proběhly příznivě, úroda obilí i okopanin 
byla dobrá. Úroda ovoce byla v celku špatná. Studené a dešti-
vé počasí přišlo již začátkem října a potrvalo s menšími změna-
mi až do konce roku.

Různé
Z činnosti MNV se uvádí provedení hasičské nádrže u č. 183 

v rámci akce 5M. Byl také objednán a přivezen kámen na sil-
nici. Žně zajistil MNV žňovými hlídkami z řad občanů. Bylo též 
rozhodnuto, že osoby, které nejsou v zaměstnaneckém po-
měru, odpracují 100 hodin ve špičkových pracích, neboť jinak 
by se jí odebraly potravinové lístky. Dne 14. dubna byly z řad 
členů pléna MNV odvolány s. Kaňovská Marie (č.80) a Šilhaví-
ková Marie(č. 54) a přijati a navrženi noví členové: Omelka Jiří 
(č.259) a Malina Antonín (č.193). Za zprávu je možno také uvés-
ti zajištění rozpočtu ve výhledovém plánu. Jsou to tyto částky:

 oprava školy 90.000 Kčs

oprava budovy MNV 
a zbrojnice 25.000 Kč

stavba kravína 1 500.000 Kč

motor. stříkačka 120.000 Kč

vybavení dvou tříd 70.000 Kč

malba a nátěr oken školy 25.000 Kč

výměna sloupů místního 
rozhlasu 10.000 Kč

Na počátku měsíce června vyskytl se v domě č.111 u Františ-
ka Žáka první případ slintavky, který se hned rozšířil přes veš-
kerá opatření. Také vyučování ve škole bylo přerušeno a škola 
uzavřena. Největší potíže byly v tom, že mnoho občanů ne-
mělo pochopení respektovat ochranná opatření a žádají MNV, 
aby mohli se vzdáliti do jiných obcí. Tato nemoc byla nakonec 
lokalizována, měla však velký vliv na dojivost krav a v důsledku 
toho byla dodávka mléka špatně plněna.

Pohyb obyvatel 
V roce 1952 se narodilo 30 dětí a to 13 chlapců a 17 děv-

čat. Sezdáno bylo 12 párů a zemřelo 16 osob z toho 4 muži 
a 12 žen. Nejstarší byla Potomáková Anna, č.84 ve stáří 84 let. 
Z mladších zemřel František Hubíček, oblíbený stolařský mistr, 
svobodný, ve věku 32 roků.

Z kroniky obce – rok 1952
dokončení z čísla 3/2014
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Malá popovická statistika 
aneb Malinovi vedou!

Obec Popovice vykazuje v posledních 
letech značný pohyb obyvatelstva. Ten 
je způsoben především poměrně ma-
sivním odstěhováváním našich občanů, 
ať už z důvodu následování životního 
partnera, hledání výhodného zaměst-
nání, nebo jiných méně či více závaž-
ných příčin. Do Popovic naopak při-
cházejí lidé, kteří v obci zakoupili dům, 
nebo se sem přiženili, či přivdali. A tak se 
v obci mění i příjmení. Objevují se nová, 
neznámá, uvádějící někdy starousedlíky 
v omyl či údiv. Počet tradičních příjmení 
se tak časem mění. Nejběžnější, nejvíce 
frekventovaná příjmení v naší obci byla 
zpracována podle seznamu obyvatel 
obce platnému k 30. 6. 2008. Porovnání 
vývoje nejčetnějších příjmení v Popovi-
cích za 6,5 roku vystihují údaje v tabulce:

Mezi příjmením, jejichž nositelem je 
nejméně 10 našich občanů, se dostala 
příjmení: Janků (13), Dědek/Dědková 
(12), Červenka/Červenková (10), Šesták/
Šestáková (10). Příjmení zastoupených 
pouze jednou osobou bylo v roce 2008 
celkem 55. K letošnímu lednu vzrostl po-
čet těchto sólo příjmení na 61. 
V roce 2008 byla nejstarší občankou paní 
Františka Malinová. Tehdy měla 91 let. Ta 
vede tabulku nejdříve narozených Popo-
vjanů i tento rok. 4. března 2015 oslaví 
paní Františka úctyhodných 98 let! K led-
nu 2015 žilo v naší obci celkem 54 ob-
čanů starších 80 let. V této kategorii ob-
čanů převládají početně ženy nad muži 
v poměru 40:14. Nejpočetnější skupinou 
obyvatel podle věku jsou v naší obci se-

dmatřicátníci. Těch je 28, a světe div se!, 
převládají tu muži (15) nad ženami (13). 
Na druhém místě jsou šestatřicátníci. Žije 
jich v Popovicích 26. I tady vedou muži 
nad ženami v poměru 15 : 11 (což svědčí 
o tom, že šikovná popovská děvčata nám 
odvádějí přespolní!). Tolik krátce o vývoji 
příjmení v Popovicích. O křestních jmé-
nech zase někdy příště.
 zpracoval  J. Kolek – kronikář obce

Burza krojů
šance pro poklady

Dvacet let souboru Popovjánek

SPOT Slunéčko pro vyznavače folkloru 
i pro všechny ostatní zájemce přichystal 
další akci. Tentokrát se nejedná o kulturní 
zážitek v obvyklé formě. Máme v úmyslu, 
postarat se o posunutí zejména kunov-
ského kroje ze skříní a prádelníků, kde už 
dlouho leží bez užitku a možnosti ukázat 
se, dál k lidem, kterým je kroj blízký, cho-
dí v něm a shání kdejakou jeho část, aby 
si jej zkompletovali nebo obnovili. Stává 
se, že rodiče, prarodiče, strýčkové, tetičky 
měli vztah k tradicím a folklorním zvyk-
lostem a kroj nosili pravidelně několikrát 
v roce. V mladší generaci už se, bohužel, 
tolik nadšenců nenajde a krásné kroje, 
jejich součásti – vyšívání, rukávce, jupky, 
spodnice, košile, šorce, nohavice, boty, 
apod., zůstávají v krabicích pod náno-
sy prachu. Zkuste pohledat a tyto, pro 
vás možná neužitečné věci, přinést na 
BURZU KROJŮ, která se uskuteční v ne-
děli 15. 3. od 14 hodin v kulturním 
domě v Popovicích. Nemusí to být kom-
pletní kroje a nemusí se jednat pouze 
o kroje kunovské! Často jsme už slyšeli: 
„My jsme měli po baběnce jakýchsi krojů 
a všecko se to vyhodilo – tož, co s tým?!“ 
Dobře víme, jak vysoké jsou ceny za zho-
tovení jakékoli součásti či doplňku kroje. 
Prosíme!, nenechejme jen z neznalosti či 
nezájmu likvidovat kroje, ničit často ručně 
šité či vyšívané díla našich babiček a pra-
babiček! Prosíme, oslovte i své známé, ro-
diny, kterých by se tato výzva mohla týkat, 
ať se dobrá myšlenka šíří dál. Informace 
na tel. 737 011 569 nebo e-mailu: rano-
va@centrum.cz. Současně s burzou bude 
probíhat bleší trh. Viz str. 4. 

Dvacítka klepe na dveře,
Kdopak je s námi otevře?

Taneční soubor Popovjánek právě 
v těchto dnech dovršil 20 let své činnosti. 
Oficiální oslava a slavnostní vystoupení 
k tomuto výročí se uskuteční až v květ-
nu při příležitosti Svátku matek. Ale teď 
bychom chtěli pozvat všechny současné 
i bývalé členy souboru a blízké spolu-
pracovníky, aby přišli v pátek 6. března 
v 17 hodin do kulturního domu na ne-
formální setkání. Přijďte zavzpomínat, 
prohlédnout si novodobé i ty starší fotky 
a videozáznamy, bavit se, tancovat, po-
sedět u dobrého vína a třeba si i trochu 
zablbnout – tak jako před dvaceti lety. 
Moc se na Vás všechny těšíme.

 Vedení souboru Popovjánek 

Příjmení červen leden 
 2008  2015

Malina (ová) 38 43
Šácha (ová) 29 32
Bičan (ová) 23 22
Koníček (ová) 22 21
Vlachynský (ová) 17 11
Šilhavík (ová) 16 17
Kaňovský (ová) 15 12
Kryštof (ová) 15 14
Novák (ová) 15 10
Šimek (ová) 15 13
Šnajdar (ová) 15 17
Stašek (ová) 14 13
Omelka (ová) 13 14
Švec (ová) 12 10
Tichoň (ová) 12 12
Pavelka (ová) 11 12
Potomák (ová) 11 9
Viktora (ová) 11 11
Hanáček (ová) 10 7
Kročil (ová) 10 8
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Blahopřejeme k ceně Český patriot

Ladovská zima po popovsku

V pátek 13. února 2015 se v Praze 
uskutečnilo slavnostní udělení cen 
Český patriot za rok 2014. Cenu v ka-
tegorii Výchovně – vzdělávací činnost 
přivezl domů, do Popovic, Mgr. Petr 
Kočíř!

Petře, děkujeme nejenom za vý-
bornou reprezentaci naší obce, ale 
také za veškerou práci a čas, který 
věnuješ dětem a vedeš je k zájmu 
o historii našeho národa i k úctě 
nad utrpením a statečností našich 
občanů. Přejeme hodně dalších 
úspěchů a hlavně radosti z této zá-
služné práce.

 Vedení obce Popovice 
 
Ceny Český patriot uděluje 

Asociace nositelů legionářských 
tradic osobnostem, které se podí-
lejí na výchově k vlastenectví, hr-
dosti na Českou republiku a svou 
práci vykonávají ve svém volném 
čase, bezplatně a věnují se této činnos-
ti kontinuálně celý svůj život. ANLET si 
váží všech, kteří přispívají k tomu, aby se 
nezapomínalo na minulost – na hrdiny, 
kteří v první i druhé světové válce na bo-
jištích i v domácím odboji, i v době ko-
munistické totality, stáli na straně svobo-
dy a demokracie a bojovali za ni. Každý 
památník, který je obnoven či postaven, 
každá pamětní deska za osobnost, do-
dnes třeba zapomenutou, má smysl. Nej-

důležitější však je nejen pomníky a pa-
mětní desky zřizovat a stavět, ale také 
nezapomínat na ty, kteří jsou na nich při-
pomínáni a dále šířit jejich skutky a jejich 
památku prostřednictvím výstav, besed 
a dalších kulturních akcí. 

A tak každý, kdo dokáže připomenout 
veřejnosti doby zmaru a bojů, si zaslou-
ží poděkování a ocenění. Anlet a jeho 
ceny Český patriot jsou jen malou kap-
kou v moři a nemohou obsáhnout širo-
kou škálu občanů, kteří přispívají svým 
střípkem do mozaiky novodobé české 
historie. Věřím však, že jsou zároveň po-
vzbuzením pro oceněné a motivací pro 
všechny ostatní, jejichž práce si všichni 
vážíme.

Cena v kategorii Výchovně-vzdělávací 
činnost
Mgr. Petr Kočíř

Mgr. Petr Kočíř je učitelem dějepisu 
a zeměpisu na Základní škole UNESCO 

v Uherském Hradišti. Pro své žáky 
organizuje mnoho zajímavých 
aktivit nad rámec své profese, 
například exkurze do Osvětimi, 
Terezína, Lidic, Národního památ-
níku hrdinů heydrichiády v Praze, 
do památníku Vojna či do vojen-
ských tvrzí a opevnění. Organizuje 
besedy s pamětníky holocaustu, 
komunistického bezpráví a váleč-
nými veterány, výstavy a work-
shopy, filmové projekce na toto 
téma i další projekty s historickou 
tématikou, jimiž podporuje zájem 
svých studentů o historii (napří-
klad projekty Zmizelí sousedé,  
Bojovníci proti totalitě očima dětí, 

Po stopách nacismu, Oběti a hrdinové 
a další). Zapojuje žáky do historických 
soutěží i do organizace akcí k význam-
ným a památným dnům České republiky, 
jako jsou Den válečných veteránů, Den 
boje studentů za svobodu a demokracii, 
Den památky obětí holocaustu a mnohé 
další. Zapojením studentů do těchto ak-
tivit významně přispívá k jejich vzdělání 
a občanské a morální uvědomělosti. 

 zdroj: www.ceskypatriot.cz

Průběh letošní zimy prověřil techniku 
i zaměstnance obce. O co mírnější měla 
zima na svém počátku nástup, o to s větší 
vervou udeřila po Vánocích. Sníh zasypá-
val obec, mrzlo, pak odtávalo a zase mrz-
lo. Ráda bych na tomto místě vyjádřila 
velký dík Tomáši Malinovi i Hance Páčové 
za plné nasazení a obětavost. Zvlášť no-
váček na svém postě – Tomáš – se projevil 
jako všestranný, flexibilní a obětavý pra-
covník. V době největšího přívalu sněhu 
střídavě měnil stroje i nářadí (traktor, ma-
lotraktor, lopata), zametal chodníky, sypal 
silnice, odhazoval sníh. Pomocnou ruku 
podali i František Nevařil a Antonín Vla-
chynský. Na úklidu sněhové nadílky kolem 
kulturního domu se podílela celá rodina 
Páčových. Díky obětavosti a pracovitos-
ti těchto lidí, jsme se stali jednou z mála 
obcí, které nástrahy zimy dobře zvládaly. 
Velkým posunem a pomocí bylo pořízení 
malotraktoru, díky kterému se dařilo udr-
žovat všechny chodníky ve víc než dobrém 
stavu. Bohužel, jak se říká: „za dobrotu – 
na žebrotu“. Našli se lidé, kteří nedokázali 

pochopit, že při prohrnování cest se logic-
ky sníh nahromadí na jedné nebo druhé 
straně komunikace. A je skutečně nemož-
né, po projetí cesty traktorem s radlicí, pak 
ještě chodit s lopatou a z každého vjezdu 
ještě sníh odhazovat. A tak někteří občané 
- dost nevybíravým způsobem - údržbě, 
snažící se udělat pro schůdnost a sjízdnost 
komunikací maximum, dávali najevo svou 
nespokojenost.  Věřím, že po několika-
hodinovém boji s přívaly sněhu, je to pro 
zaměstnance opravdu „povzbudivé“! Vět-
šina občanů ale s vděkem kvitovala snahu 
a práci těchto lidí a nešetřila slovy chvály. 
Hlavně ti občané, kteří jezdí mimo obec 
a vidí, v jakém stavu jsou komunikace 
jinde. A proto si tady dovolím, se souhla-
sem autora p. J. Kolka, uveřejnit část jedné 
z básniček, které pravidelně tvoří na se-
tkání Klubu seniorů. Část té, kterou složil 
na únorové setkání, věnoval také chvále 
zimní údržby:

…Sotva v dědině sněžit začíná,
s traktůrkem jede Tomáš Malina
a kartáčem pěkně, div se světe,

každou vločku z chodníku smete.
A tak milé dámy, zralí páni,
naše těla před úrazem chrání…

A ještě poznámka: Kritizovat a na všech-
no nadávat je hrozně jednoduché. Ale 
zkuste se na věc podívat z pohledu člo-
věka sedícího za volantem traktoru, který 
kličkuje mezi zaparkovanými auty na úzké 
cestě s obrovskou radlicí. Má oči na stop-
kách a hrůzu z toho, že o nějaké z těch aut 
zavadí. Stále dokola oznamovat v rozhlase 
nebo uveřejňovat ve zpravodaji, aby obča-
né parkovali tak, aby umožnili provádění 
zimní údržby je sice možné, ale pokud to 
lidé nepochopí a nerespektují, je to zby-
tečné. 

Jak se říká: Chytrému napověz… Na-
povídáme neustále, možná zbude jediné: 
na inkriminovaná místa umístit tabule 
s nápisem V zimě se neudržuje. Bohužel to 
opět odnesou i lidé rozumní a ohleduplní. 
Nehledejme způsob, jak se chovat, v záko-
nech! Stačí myslet! A to ne jenom na sebe! 
Díky za pochopení. 
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Společenská kronika naší obce
50 let
Páč Radek 118
Kročil Jiří 306
Zálešák Svatopluk 229
Žáková Renata 263
Mikuláštík Jaromír 239
Krbcová Libuše 350
Štajnoch Miroslav 98

60 let
Malina Bohumil 216
Frolek Miroslav 169
Hlůšek Jaroslav 341
Kryštof Josef 394
Beňa Zdeněk 331
Majíčková Ludmila 293

70 let
Švec František 211
Wasserbauer Josef 325

75 let
Kobolková Františka 104
Koníček Antonín 155
Šácha Miloslav  18

80let
Švehlová Marie 120

81 let
Frolková Anna 169
Fialová Anna 266

82 let
Brázdil Josef 262
Pavelka František 1

83 let
Novák Vladimír 160

85 let
Šnajdar Antonín 307
Šimková Emílie 126
Duháňová Marie 305

86 let
Malinová Antonína 36
Kojetínská Drahomíra 71
89 let
Malina Jan 214

90 let
Straková Marie 81

93 let
Dědková Marie 155

98 let
Malinová Františka 85

Narození
Beata Zajícová 401
Rozálie Omelková 153
Radek Šilhavík 262
Denis Janiga 269

Rozloučili jsme se 
29. 11. Červenáková Květoslava, 79 let, čp. 109
3. 12. Staňková Marie, 82 let, čp. 43
4. 12. Štípský Petr, 47 let, čp. 267
13. 12. Kožíková Dana, 52 let, čp. 79 
8. 1. Juřička František, 86 let, čp. 215
23. 1. Lagová Anna, 75 let, čp. 212
10. 2. Prajza Miroslav, 81 let, čp.133

V případě, že si nepřejete být zveřejněni v naší 
společenské kronice, oznamte to, prosím, sociální 

Všem občanům, kteří v průběhu měsíců leden – březen 2015 oslaví či již oslavili svá životní jubilea, srdečně blahopřejeme.

komisi nejpozději do 20. dubna 2015.

Účast na turnaji byla rekordní

Dne 27. prosince se uskutečnil v Kul-
turním domě Vánoční turnaj ve stolním 
tenise. Účast hráčů byla velká - na turnaj 
se přihlásilo 18 hráčů, jak domácích tak 
přespolních. Proto byly připraveny 4 hra-
cí stoly, a hrálo se systémem každý s kaž-
dým. V urputných  pěti hodinách hraní 
se v zápasech potkávali hráči ve věku 
od 12 do 60 let. Pro hráče i diváky tak 
při turnaji nebyla nouze o zajímavé mo-
menty. Nakonec se do finále probojo-
valo šest nejlepších hráčů a výsledek je 
následující:

1. místo Luboš Galuška, Ostrožská N. 
Ves, 2. místo Jaroslav Mikuláštík, Popo-

vice, 3. místo Ladislav Jegla, Popovice, 
4. místo Pavel Bajaja, Popovice, 5. místo 
Jan Kadlčík, Podolí, 6. místo Pavel Šácha, 
Popovice. Všichni získali odměny a prv-
ní tři hráči dostali na památku „Pohár 
vítězů“. Taky jsme nezapomněli na nej-
mladší účastníky turnaje – Dominika 
Červenku, Lukáše Švece, Daniela Bajaju 
a Romana Vlachynského, pro které jsme 
připravili drobné ceny. Všem zúčastně-
ným hráčům, pořadatelům z TJ a hlavně 
nejlepšímu rozhodčímu - p. Josefu Šá-
chovi, který má takové akce v malíčku, 
moc děkuji a těším se na další ročník.

 Sportu zdar.     Roman Mikulčík 

Svoz plastů: 2. března, 13. dubna,  
11. května, 22. června
Svoz papíru: 10. dubna, 12. června

Plasty musí být uloženy ve žlutých 
a papír v modrých pytlích s logem spo-
lečnosti Rumpold, které v uvedený den 
nejpozději v 6 hodin připravíte přímo 
ke sjízdné komunikaci. Pytle je možno 
zakoupit na OÚ – cena 10 Kč/ks.

Pondělí 30. března
Sběrná místa: 
u horního kříže 15.00 - 15.30 hod. 
u čp. 23 (u ZŠ) 15.30 - 16.30 hod. 
a v ulici 1. máje 16.30 - 17.00hod. 
Nebezpečný odpad: 
Obaly obsahující zbytky nebezpeč-

ných látek, rozpouštědla, kyseliny, pest-
icidy, oleje a tuky, barvy, lepidla, léčiva, 
autobaterie a pneumatiky bez disků!!! 

Při tomto svozu neodevzdávejte!!! 
monitory, televizory, rádia, počítače, 

chladničky, mrazáky a další elektrospo-
třebiče, baterie a monočlánky, žárovky 
a zářivky – tento odpad odevzdávejte 
na sběrném místě – ve dvoře čp. 23. 

Provozní doba vždy v sobotu od  
9 do 11 hodin.

Svoz plastů a papíru
v 1. pololetí roku 2015

Svoz nebezpečného odpadu


